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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Bártfai-Mager Andrea, tárca nélküli miniszter 
(nemzeti vagyon kezeléséért felelős) 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Miért nem védik közös épített örökségünket?" 

Tisztelt Miniszter Asszony!

Az egyes vagyongazdálkodási tárgyú törvények módosításáról, valamint egyes vagyongazdálkodást
érintő rendelkezésekről szóló, T/8033. számon benyújtott törvényjavaslat a nemzeti vagyonról szóló
2011. évi CXCVI. törvény módosítását kezdeményezi, aminek elfogadása esetén a nemzeti vagyon 
megőrzése érdekében végzett bontás vagy átalakítás nem minősülne az állagvédelmi kötelezettség 
megszegésének.

Egy olyan időszakban kerül sor ennek a javaslatnak a benyújtására, amikor az UNESCO állandó 
tanácsadó szerveként működő ICOMOS 2019. április 29-30. között Budapesten járt szakértői által 
készített jelentés vészjóslóan fogalmaz a magyar nemzeti épített örökség megőrzésével kapcsolatos 
veszélyekről Budapesten. Ezt követően pedig az UNESCO Világörökség Bizottsága 2019 
júliusában Bakuban tartott közgyűlésén fogadott el egy kritikus hangú határozatot, amiben éppen az
épített örökség körébe tartozó épületek Magyarország által is elfogadott normákat semmibe vevő 
átépítései, rekonstrukciónak álcázott átalakításai miatt az 1987 óta nemzetközileg védett budapesti 
világörökségi helyszín kapcsán megfogalmazták a világörökségi “veszélyeztetettségi listára” 
helyezésének lehetőségét.

Az UNESCO Világörökség Bizottsága bakui közgyűlésén elfogadott határozati javaslat egyebek 
között azt is tartalmazza, hogy „[a]ggodalmának ad hangot [az UNESCO Világörökség Bizottsága] 
amiatt, hogy nincs megfelelő megközelítés a folyamatban lévő és javasolt újjáépítési munkákhoz, 
beleértve a budai várnegyedet érintő Hauszmann tervet is, mivel ezek a világörökségi helyszínre – a
történelmi hitelesség fokozatos elvesztése miatt – közvetlen fenyegetést jelentenek. Sürgeti a 
Részes Államot, hogy állítsa le az összes folyamatban lévő és tervezett munkát, sürgősen fontolja 



meg és dolgozzon ki alternatív megközelítést a megőrzésre és a fejlesztésre, megfelelő 
szakpolitikák és védelmi tervek által támogatott módon, s ezeket felülvizsgálatra és jóváhagyásra 
nyújtsa be;”.

Ennek fényében kérdezem Miniszter Asszonytól:

1. Mi indokolja a Vagyontörvény épített nemzeti örökséget potenciálisan károsító módosítását? Ki 
és miért kezdeményezte ezt a módosítást?

2. Milyen hazai és nemzetközi örökségvédelmi, építészeti szakmai szervezetekkel folytattak 
konzultációt a javaslat benyújtását megelőzően?

3. Ön vállalja-e a személyes és politikai felelősséget, ha a törvényjavaslat elfogadása esetén előálló 
helyzetben az Ön által javasolt szabályozás eredményeképpen az 1987 óta védett budapesti 
világörökségi helyszín világörökségi veszélyeztetettségi listára kerül?
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